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PROTOKÓŁ NR L/2018 

L zwyczajna sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2014-2018 

29 października 2018 roku, godz. 1100 

 

Sala Kolumnowa Sejmiku Województwa Lubuskiego 

Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

 

 

 

Punkt 1. 

Otwarcie obrad L zwyczajnej sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

otwieram L zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2014-2018.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita Radnych Województwa Lubuskiego 

i zaproszonych gości. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

w imieniu własnym i Prezydium chciałbym wszystkim Państwu Radnym, którzy odnieśli sukces, zostali 

wybrani na kolejną kadencję, pogratulować tego niewątpliwego sukcesu, zaufania wyborców. 

Wszystkim, którzy kandydowali, a uzyskali przynajmniej tysiąc głosów, albo i lepiej, a jednak 

nie wystarczyło to do zdobycia mandatu, również składam wyrazy uznania. Świadczy to o tym, że nasza 

praca, praca Sejmiku jest zauważana. Już dziś w imieniu Sejmiku trzymamy kciuki, by w nowej 

kadencji, nowy Sejmik uzyskał jeszcze lepsze rezultaty i wyniki, by rzeczywiście udało się zrealizować 

wszystkie Państwa składane wnioski, propozycje, postulaty. Trzymamy kciuki za ich powodzenie 

i życzymy, i wierzymy, że dzięki nim nasze województwo będzie „w czubie”. I myślę, że wyraźmy 

to gremialnie oklaskami.  

 

Na sali rozlegają się oklaski.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

Sejmik Województwa Lubuskiego przyznał „Odznaki Honorowe za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” następującym osobom, którym dziś one zostaną wręczone: Pan Krzysztof Baług, Pan Jan 

Kaniuk, Pan Ryszard Malitowski, Pan Wacław Marcula, Pani Zofia Pocztarek, Pan Tadeusz 

Skrzyczyński i Pan Adam Zegzuła. Bardzo proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza – 

Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego o wygłoszenie laudacji dla każdej 

z wymienionych osób.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz kolejno odczytuje 

laudacje. Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak i Przewodniczący Sejmiku 

Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz wręczają „Odznaki Honorowe za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego”. 

 

Laudacje stanowią załącznik nr 1 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, tej 

czynności w tej kadencji dokonaliśmy po raz ostatni. Raz jeszcze wszystkim Państwu gratuluję.  

I chciałbym przejść do rzeczy formalnych. Na stan 30 radnych obecnych jest 27, a zatem Sejmik jest 

władny do podejmowania wszystkich formalnych czynności. Przypominam, że protokół z XLIX sesji jest 

wyłożony do wglądu. Proszę o zapoznanie się z jego treścią i wniesienie ewentualnych uwag. Szanowni 

Państwo, Pan Senator Waldemar Sługocki poprosił o zabranie głosu i zgodnie z naszym Statutem 

udzielam Panu Senatorowi głosu. Bardzo proszę.  

 

Senator Waldemar Sługocki: Dziękuję bardzo. Dzień dobry. Proszę Państwa, bardzo przepraszam,  

że zabieram Państwu głos, ale jest to ostatnia sesja Sejmiku V kadencji i chciałbym z tej możliwości 

skorzystać. Chciałbym Panu Przewodniczącemu, Pani Marszałek, Prezydium Sejmiku Województwa 

Lubuskiego, Zarządowi Województwa Lubuskiego, ale także Paniom i Panom Radnym Województwa 

Lubuskiego V kadencji, wszystkim współpracownikom Państwa, samorządowi Województwa 

Lubuskiego, szeroko rozumianego, a także pracownikom Urzędu Marszałkowskiego, bardzo serdecznie 

podziękować. Podziękować za Państwa pasję, zaangażowanie, determinację z jaką dbaliście o interes 

lubuski. Zdaję sobie sprawę, że pomiędzy Państwem, nami, pojawiały się także takie wątki, kwestie, 

które wzbudzały różne emocje, różnice zdań. Ale chcę podziękować przede wszystkim za poziom  

i sposób debaty, jaki miał miejsce podczas obrad Sejmiku Województwa Lubuskiego. Zawsze w sposób 
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godny, uczciwy, rzetelny rozmawialiście Państwo o sprawach ważnych dla Województwa Lubuskiego,  

a przede wszystkim dla nas – Lubuszan. Myślę, że była to bardzo dobra kadencja dla samorządu 

Województwa Lubuskiego. Była taką, dzięki Państwa zaangażowaniu, pracy, roztropności, ale także,  

co niezwykle ważne, odpowiedzialności. Wreszcie chcę Państwu podziękować, że cztery lata temu 

skorzystaliście Państwo z biernego prawa wyborczego i wystartowaliście w wyborach. Odważyliście się 

wziąć odpowiedzialność za ziemię lubuską. Wiem, że to nie jest łatwe sprostać oczekiwaniom opinii 

publicznej, naszych mieszkańców. Ale jestem w pełni przekonany, że każdy z Państwa swój mandat 

wypełniał w sposób „szalenie” przyzwoity, godny i za to przede wszystkim chcę Państwu podziękować. 

Gratuluję naturalnie, przy tej okazji, tym wszystkim z Państwa, którzy ponownie postanowili skorzystać  

z biernego prawa wyborczego i wystartowali w tych wyborach. Wszystkim, bez wyjątku, bez względu  

na to, jaki wynik Państwo zdobyliście. Ale szczególnie gorąco gratuluję tym z Państwa, którzy  

tę weryfikację przeszli pozytywnie. Bardzo dziękuję, proszę Państwa, mam nadzieję, że z tymi  

z Państwa, którzy będą zasiadać w Sejmiku VI kadencji będę miał również zaszczyt i przyjemność 

współpracować. Także z tymi z Państwa, którzy z różnych przyczyn nie będą już zasiadać w Sejmiku 

Województwa Lubuskiego, także będziemy współpracować. Mam nadzieję, że ta kolejna kadencja 

Sejmiku Województwa Lubuskiego będzie równie udana. I tego życzę, dziękując raz jeszcze Państwu  

i całej społeczności lubuskiej. Serdecznie dziękuję, był to dla mnie ogromny zaszczyt móc z Państwem 

współpracować. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panie Senatorze 

i z wzajemnością dziękuję bardzo. Chyba najczęściej Pan towarzyszył, spośród parlamentarzystów, 

naszym obradom. Mam nadzieję, że będzie to kontynuowane i w kolejnej kadencji również częściej 

będą się pojawiać inni parlamentarzyści, wtedy, kiedy nie będą zajęci swoimi obowiązkami 

zawodowymi, bądź sprawami wyborców.  

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Punkt 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panie i Panowie 

otrzymali zaproszenie na sesję wraz z porządkiem obrad. Chciałbym na wniosek Zarządu Województwa 
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wycofać z porządku obrad sesji punkt 15 – Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia opinii w sprawie 

umorzenia należności przypadających Województwu Lubuskiemu od Greenhouse Capital Management 

spółka akcyjna – druk 820/18.  

Szanowni Państwo, na wniosek Kapituły „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

proponuję rozszerzenie porządku obrad o punkt 32a – Podjęcie uchwały w sprawie nadania Joannie 

Sobczyk "Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk 838/18. 

Materiały dotyczące dzisiejszej sesji są dostępne na serwerze dla Państwa Radnych. Czy Państwo 

Radni mają jakieś uwagi do proponowanego porządku i wnoszonych zmian? Nie ma. Zatem poddaję 

pod głosowanie wycofanie z porządku obrad dzisiejszej sesji punktu 15 – Podjęcie uchwały w sprawie 

wyrażenia opinii w sprawie umorzenia należności przypadających Województwu Lubuskiemu 

od Greenhouse Capital Management spółka akcyjna – druk nr 820/18. Kto z Państwa Radnych jest  

za wycofaniem z porządku obrad punktu 15, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto 

jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”.   

Stwierdzam, że w głosowaniu wzięło udział 25 radnych.  

25 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Zatem wycofano z porządku obrad dzisiejszej sesji punkt 15. 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 32a – Podjęcie uchwały 

w sprawie nadania Joannie Sobczyk „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – 

druk nr 838/18. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 32a, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych. 

24 głosy za, 1 głos przeciwny, 2 głosy wstrzymujące. 

Stwierdzam, że porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 32a. 

Porządek obrad dzisiejszej sesji Sejmiku wraz z przegłosowanymi zmianami, poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowanymi zmianami, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych. 

27 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik porządek dzisiejszej sesji wraz z przegłosowanymi zmianami przyjął.  

Porządek obrad stanowi załącznik nr 4 do protokołu.  



5 

 

Punkt 3. 

Wnioski i interpelacje.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Kto z Państwa Radnych 

chciałby w tym punkcie zabrać głos? Jako pierwsza Pani Barbara Kucharska. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Panie Przewodniczący, Szanowny Zarządzie, 

Szanowni Radni. Ja chciałam złożyć ostatnią moją interpelację w tym Sejmiku, odnośnie naprawy 

mostu na drodze nr 160. Nie wiem, czy będzie miał kto się ująć za tym skrawkiem północnym. Chodzi 

o remont mostu na rzece Koczynka na drodze wojewódzkiej nr 160, odcinek Dobiegniew – granica 

województwa. Z jednej i drugiej strony zapadają się przyczółki tego mostu, co w niedalekiej przyszłości 

może doprowadzić do zawalenia się tegoż mostu. Sprawę proszę potraktować jako pilną. Dodam tylko, 

że nie mamy drogi alternatywnej, która łączyłaby Dobiegniew z Choszcznem i dalej na Stargard, 

Szczecin. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pan 

Radny Tadeusz Ardelli.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Moja interpelacja dotyczy budowy chodnika 

we wsi Grabik. Urząd gminy zwracał się już o wykonanie tego zadania. I w tym zakresie składam 

interpelację.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Marszałek 

i Wysoki Sejmiku, chciałem zgłosić trzy sprawy. Jedna dotyczy Gminy Gubin. Tej gminy, która jest 

jednak w zasadzie największą gminą, te niepowodzenia dotyczące kopalni odbijają się trochę na życiu 

tej gminy. I chodzi o różne inwestycje. Rzecz dotyczy takiego małego zadania, Pan Dyrektor Tonder zna 

tę drogę 285. Byłem świadkiem takiego dużego protestu mieszkańców wsi Luboszyce, którzy proszą, 

by na małym odcinku przy wjeździe do Luboszyc od Wielotowa z jakiś środków, które może zostały 

zaoszczędzone, położyć chociażby asfalt na bruku, bo tam przebiega ważny ciąg samochodów 

ciężarowych i mieszkańcy mają problemy z budynkami. Jednocześnie, dziękuję Panu Dyrektorowi 

Tonderowi za te starania, dotyczące niektórych rozwiązań na ternie tej gminy. Myślę, że to jest zadanie 

na następną kadencję, jak Gminie Gubin i Gminie Brody zrekompensować pewnego rodzaju skutki 

zastoju wobec chyba odsunięcia na zawsze tej inwestycji kopalni i elektrowni. Drugą sprawę jaką 
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chciałbym podnieść, ona jest w zasadzie znana i wiem, że już chyba drogą elektroniczną wpłynął 

wniosek, dotyczący pożaru zabytkowego obiektu restauracji „Cichej Kobiety”, w której działa 

stowarzyszenie. I jest ono miejscem wielu ważnych wydarzeń, między innymi jednego z bardziej 

znanych w Polsce klubów „Tygodnika Powszechnego”. Sam współorganizowałem, z ważnym gościem 

niemieckim, w dniu pożaru spotkanie, które musiało być nagle przeniesione. Wiem, że miasto Zielona 

Góra w jakiś sposób pomaga. Być może są jeszcze jakieś środki. Chodzi o to, że w niektórych nagłych 

sytuacjach pożaru pomagaliśmy. Chciałbym prosić o to, by w tej sytuacji spróbować jeszcze 

w tej kadencji z budżetu województwa pomóc. I ostatnia sprawa taka osobista Pani Marszałek. 

 

 

 

 

Wyłączenie jawności w zakresie danych osobowych na podstawie Rozporządzenia Parlamentu 

Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. w sprawie ochrony osób fizycznych  

w związku z przetwarzaniem danych osobowych i w sprawie swobodnego przepływu takich danych oraz 

uchylenia dyrektywy 95/46/WE (ogólne rozporządzenie o ochronie danych) (Dz. U. UE. L.  

z 2016 r. Nr 119, str. 1 z późn. zm.). 

 

 

 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Panie Przewodniczący, Szanowny 

Zarządzie, wniosek kieruję do Marszałek Makarskiej, dotyczy on drogi 278. Dzięki staraniom Pani 

Radnej Małgorzaty Gośniowskiej-Koli wiadukt w kilka dni…, powstał ogromny problem, że teraz ciężki 

transport z Głogowa kieruje się przez Sławę na Sulechów i sprawa dotyczy tego skrzyżowania 

Waryńskiego z ulicą Wojska Polskiego. Tam trzeba naprawdę w szybkim tempie zrobić remont, przy 

niedużym nakładzie, żeby stworzyć bezpieczne warunki dla ludzi i dla samochodów, a szczególnie 

dla transportu ciężkiego. Bardzo proszę o interwencję, dziękuję.  

 

 Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pani 

Radna Gośniowska-Kola.  
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Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Szanowny Panie 

Przewodniczący, Pani Marszałek, Szanowni Państwo. Kontynuując wątek drogi 278, chcę prosić  

o remont tej właśnie drogi 278, na odcinku wsi Łysiny. Tam także zgłaszają się mieszkańcy z prośbą  

o kolejne prześwietlenie drzew, wycinki gałęzi drzew, które szkodzą bezpieczeństwu na tamtym odcinku 

drogi. Druga interpelacja też dotyczy drogi 278, ale z kolei chodzi o plan stanu zamknięcia projektu 

remontu tej drogi na odcinku Przyczyna Górna – Tylewice. I kolejna interpelacja to jest droga 319, 

właśnie w związku z rozbiórką tego wiaduktu, istnieje takie duże zagrożenie, jeżeli chodzi  

o bezpieczeństwo, na odcinku drogi Stare Strącze – Głogów, czyli tego mostka, tam takiej bardzo krętej 

drogi. Oczywiście szczegółowo wszystko opiszę, ale prośba o rozważenie tego odcinka drogi w kwestii 

bezpieczeństwa. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję Pani 

Radnej. Pan Radny Łukasz Mejza. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Łukasz Mejza: Panie Przewodniczący, Drogi Zarządzie, Szanowni 

Radni. Moja interpelacja dotyczy wskazania kosztów łącznych, które ponieśli lubuscy podatnicy, a które 

związane były z promocją Kongresu Gospodarczego Lubuskie 2018. Proszę o enumeratywne 

wskazanie miejsc ekspozycyjnych, wszystkich materiałów promocyjnych, które zawierały wizerunek 

Pani Marszałek Elżbiety Anny Polak. Chciałbym o enumeratywne wskazanie z podziałem na materiały 

outdoorowe, na materiały zamieszczone w mediach lokalnych, materiały zamieszczone w mediach 

ogólnopolskich oraz materiały w formie elektronicznej i chciałbym o wskazanie kosztów każdorazowej 

ekspozycji. Dziękuję serdecznie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Czy zatem możemy już zakończyć ten punkt? Bardzo dziękuję Państwu Radnym.  

Wnioski i interpelacje stanowią załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Punkt 4. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę  

o zabranie głosu Panią Elżbietę Annę Polak. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Panie Przewodniczący, Panie 

Senatorze, Dostojni Radni, to nie jest nasza ostatnia sesja, ale ostatnia merytoryczna. Mamy 

9 listopada sesję uroczystą już z udziałem nowo wybranych radnych, a 22 listopada pierwsza sesja 

w nowej kadencji. Natomiast dzisiaj zanim przedstawię Państwu informację z prac Zarządu, chciałabym 

przede wszystkim pogratulować wszystkim bardzo dobrych wyników starym, nowym radnym. 

Nie dziękuję jeszcze tym radnym, którzy nie przystąpili do wyborów, ponieważ będzie na to czas 

9 listopada, więc proszę już w kalendarzach zapisać sobie te terminy: 9 listopad i I sesja 22 listopada. 

Proszę Państwa, w okresie międzysesyjnym w ramach zarządzania Regionalnym Programem 

Operacyjnym w poddziałaniu 3.3.3 ZIT Zielona Góra uzyskał dofinansowanie na infrastrukturę rowerową 

9,8 mln. Ograniczenie niskiej emisji to jest projekt dla Gminy Żary, również rowerem do pracy i szkoły, 

dofinansowanie w wysokości 1,3 mln. Na terenie Gminy Szczaniec budowa ścieżki rowerowej 

na odcinku Świebodzin – Szczaniec. Rozwój infrastruktury edukacyjnej, to jest priorytet 9.3.1 

dofinansowanie dla projektu Powiatu Nowosolskiego – „Nowoczesna szkoła zawodowa” w wysokości 

3 mln zł. W ramach Europejskiego Funduszu Społecznego łącznie ponad 18 mln zł przeznaczyliśmy 

na tworzenie nowych żłobków, jest to w ramach priorytetu 6.4 Równość szans kobiet i mężczyzn 

na rynku pracy. Widać, że program, który zapowiadamy już jest w realizacji. Jeszcze są środki 

finansowe na ten cel. Bardzo ważne wydarzenia, które w tym okresie międzysesyjnym miały miejsce 

to przede wszystkim polsko-niemieckie rozmowy w Poczdamie. Jak również podsumowanie wdrażania, 

nie tylko Regionalnego Programu Operacyjnego i nie tylko nowe otwarcie, ale też Interregu. 

W rozmowach uczestniczył członek Zarządu, który odpowiada za współpracę zagraniczną – Tadeusz 

Jędrzejczak. Jak również spotkanie z przedstawicielami Prowincji Hainan, które odbyło się 20 września 

z naszym chińskim partnerem. W tym spotkaniu też uczestniczył Tadeusz Jędrzejczak. Mówię 

tak skrótowo, żebyśmy mogli zrealizować w dobrym czasie cały program. Kolejne umowy w ramach 

Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich podpisał Stanisław Tomczyszyn, na wdrażanie Strategii 

Rozwoju Lokalnego – 650 tys. zł. Samorząd współpracuje z organizacjami pozarządowymi. W tym roku 

rozpoczęliśmy inicjatywy obywatelskie, również dla obszarów wiejskich, dla seniorów, od ubiegłego 

roku, budżet inicjatyw obywatelskich dla młodzieży. Poinformowałam o tym organizacje pozarządowe 

na forum, które miało miejsce w tym czasie. W tej sali odbyło się 25-lecie Euroregionu Sprewa-Nysa-

Bóbr. Czesław Fiedorowicz jest liderem Stowarzyszenia przez 25 lat, wszystkich przewodniczących, 

wszystkich Euroregionów. Ten jubileusz skupił gości również z Niemiec, którzy prezentowali dokonania 

na granicy, dla nas to niesłychanie ważne, uczyliśmy się wszyscy właśnie na małych grantach 

w ramach Euroregionu. I dzięki temu jesteśmy też liderem we wdrażaniu Regionalnego Programu. 

Obchodzimy przez cały rok, proszę Państwa, stulecie „Niepodległej”. Samorząd wojewódzki 
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przeznaczył na ten cel 0,5 mln. Ale nie tylko, również 1 mln zł na sto projektów w ramach „inicjatyw 

obywatelskich Młodych”. Sto projektów jest w tej chwili w trakcie realizacji, jesteśmy obecni wszędzie  

na terenie naszego województwa. Wręczono Nagrody Kulturalne Marszałka w Lubuskim Teatrze. 

W Zaborze odbyło się kolejne już prawdziwe winobranie. Zbiory w tym roku były chyba rekordowe, 

z uwagi na rekordowe ciepłe lato. Ruszyła budowa szpitala dziecięcego, już naprawdę, udało 

się uzyskać pozwolenie. I widać wyraźnie w tej chwili, jak z fundamentów rośnie szpital dziecięcy, gdzie 

będzie Centrum Zdrowia Matki i Dziecka. Lubuska delegacja pod kierownictwem Tadeusza 

Jędrzejczaka odwiedziła Wojwodinę. Także nasza współpraca nabiera rumieńców. Odbył się też 

III Lubuski Sejmik Seniorów. Zaprezentowaliśmy nasze działania dla seniorów. Kolejne umowy 

podpisuje Alicja Makarska, tym razem to są pieniądze, które trafiły do samorządów: Sulęcin, Żagań, 

Skwierzyna na budowę systemów selektywnej zbiórki odpadów – 4 mln. A ja jestem honorowym 

obywatelem Bytomia Odrzańskiego, mogę się pochwalić przed Państwem. Nowa droga powstaje 

w Bobrownikach, Stanisław Tomczyszyn podpisał umowę. Jesteśmy obecni u nas w regionie w małych 

ojczyznach, ale również w wielkim świecie. Reprezentowałam region podczas Forum Nowych Idei  

w Sopocie, gdzie rozmawialiśmy o przyszłości, o nowym otwarciu. Lubuskie specjały zdobyły kolejne 

nagrody. Tworzymy w tej chwili Lubuskie Centrum Produktów Regionalnych. Na Międzynarodowych 

Targach Poznańskich „Smaki Regionów”, nasi producenci regionalni zdobyli Złoty Medal, wyróżnienie 

oraz klucz do polskiej spiżarni i pięć tradycyjnych Pereł. Także tych pereł mamy już coraz więcej.  

W uroczystości uczestniczył Stanisław Tomczyszyn. A ja osobiście na inauguracji roku akademickiego, 

jak widać kierunek lekarski teraz rusza już IV rok, a niektórzy nie wierzyli, że to nam się uda. Nasze 

stypendia cieszą się olbrzymim zainteresowaniem. Mamy już 62 umowy podpisane, tylu absolwentów 

zostanie w regionie i będzie tu pracować. I kolejne umowy są w przygotowaniu. Po drugim naborze 

mamy też bardzo duże zainteresowanie. Kolejne ważne spotkanie na temat Środkowoeuropejskiego 

Korytarza Transportowego odbyło się w Zagrzebiu. Naszej delegacji przewodniczył Tadeusz 

Jędrzejczak. W lubuskim ruszył program in vitro. Chcemy, żeby program był kontynuowany. Jest 

olbrzymie zainteresowanie, kolejka, nie wszyscy mogą być w tym roku zaakceptowani z uwagi  

na ograniczone środki finansowe. W przyszłym roku będziemy również rekomendować program in vitro 

do kontynuacji. Odbyło się tutaj spotkanie z sekretarzem ds. politycznych ambasady USA. Mamy już 

zaproszenie do Świętoszowa, gdzie odbędzie się duża uroczystość też z udziałem przedstawicieli 

Stanów Zjednoczonych, z uwagi na obecność wojsk amerykańskich w naszym regionie. To są już 

konkretne działania, umowy. Została już tam zrealizowana inwestycja. Stąd też zaproszenie dla nas. 

Proszę Państwa, my w regionie lubuskim, można powiedzieć, że jesteśmy świetnym przykładem dla 

całej Polski, bo mamy nie tylko własny program regionalny „Zdrowe płuca lubuszan”, programy walki  
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z rakiem, z rakiem jelita grubego za 3,5 mln z EFS-u, to jest też profilaktyka raka głowy i szyi, mówię  

o tym, bo każdy z nas może się zbadać. Jest to program finansowany ze środków krajowych. Ale 

również ruszyły programy w zakresie rehabilitacji i będą kolejne. Przeznaczyliśmy 8,5 mln  

na profilaktykę w zakresie rehabilitacji. Warto się zainteresować, bo w Gorzowie prowadzi program 

szpital wojewódzki, w Zielonej Górze Wojewódzki Ośrodek Medycyny Pracy, szpital też przygotowuje.  

I proszę Państwa, historyczne wydarzenie, promocja po raz pierwszy naszego regionu Parku 

Mużakowskiego w Londynie, ponieważ bardzo poważnie myślimy o uruchomieniu połączenia 

samolotem z Babimostu do Londynu. Dzięki wielkiemu wsparciu Saksonii udało się prawie bezkosztowo 

zorganizować taką promocję podczas Święta Zjednoczenia Niemiec w ambasadzie niemieckiej. Ponad 

tysiąc osób gościło. Również wiele osób odwiedziło wystawę Parku Mużakowskiego, także tu ukłon  

i podziękowanie dla rządu Saksonii. Kolejne bardzo ważne wydarzenie 4 października, co roczne 

spotkanie i rozliczenie takie oficjalne Interregu Brandenburgia – Polska. Spotkanie to prowadził 

Tadeusz Jędrzejczak. W Kożuchowie uczciliśmy 100-lecie Niepodległości odsunięciem tablicy 

upamiętniającej Józefa Piłsudskiego, ale takich wydarzeń w województwie jest naprawdę bardzo dużo. 

Nie we wszystkich uczestniczę osobiście, ale również członkowie Zarządu. To są inicjatywy 

obywatelskie, inicjatywy oddolne, w jaki sposób mieszkańcy naszego regionu chcą świętować 100-lecie. 

My współfinansujemy i wspieramy wszystkie te wydarzenia. Europejski Tydzień Regionów i Miast  

od 8 do 11 października odbył się w Brukseli. W tym wydarzeniu nasz region reprezentowali: Alicja 

Makarska i Tadeusz Jędrzejczak, to też dobry czas do promocji, ale też zapoznanie się z nowym 

otwarciem, bo w tej chwili powołaliśmy zespół – Zarząd powołał zespół, który już przygotowuje program 

na perspektywę 2021-2027. Nowy oddział rehabilitacji w Gorzowie, który realizuje nowy program 

finansowany z EFS-u i nie tylko. Mam nadzieję, że będzie również kontrakt z Narodowego Funduszu 

Zdrowia. W tym wydarzeniu uczestniczyli również parlamentarzyści: Ewa Kopacz, Bartosz Arłukowicz  

i w tym dniu też odbyło się również posiedzenie nieformalnej sejmowej Komisji Zdrowia, która nie 

uzyskała akceptacji Marszałka Sejmu na takie posiedzenie wyjazdowe. Nie mniej jednak, 

dyskutowaliśmy na temat przyszłości, finansowania ochrony zdrowia w naszym regionie,  

a parlamentarzyści, przedstawiciele sejmowej komisji mogli się zapoznać z opiniami naszych prezesów 

i dyrektorów, jak to u nas funkcjonuje. Ja chcę przypomnieć, że taka sesja się odbyła na ten temat w tej 

sali. I faktycznie za pierwsze półrocze pojawiły się zadłużenia, których wcześniej nie było w naszych 

spółkach. Solidaryzujemy się bardzo mocno z chorymi. Jest to niezwykle potrzebna akcja „Pola 

Nadziei”, ponieważ samorząd ze środków Regionalnego Programu bardzo mocno wspiera powstawanie 

takich dziennych, całodobowych domów opieki. W Zielonej Górze powstały dwa. Zostało rozbudowane 

hospicjum przy naszym szpitalu oraz hospicjum w parafii św. Józefa, dzięki środkom Regionalnego 
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Programu. W nowej perspektywie w ramach działania 7.5 Europejskiego Funduszu Społecznego 

finansujemy już w tej chwili powstawanie dziennych i całodobowych domów pomocy i mamy również 

plan, żeby w nowym otwarciu powstały już przynajmniej trzy nowe oddziały całodobowe, jak geriatria. 

Nie mówię oddziały geriatryczne, bo nie są one finansowane z Narodowego Funduszu Zdrowia, ale 

całodobowe domy. Starzejemy się, musimy sprostać tym wyzwaniom. Z okazji Dnia Nauczyciela odbyło 

się spotkanie, wręczyliśmy nagrody dla wybitnych nauczycieli. Zwróciłam też uwagę na potrzebę 

wychowania obywatelskiego. Jest to niezwykle ważne i zamierzamy w nowym otwarciu wspierać szkoły 

w tym zakresie. Programy rozwojowe szkół, w ramach programu Lubuska Szkoła Równych Szans, już 

nie tylko kompetencje kluczowe, dotyczące matematyki, fizyki, ale właśnie wychowania obywatelskiego. 

Wczoraj odbyła się taka debata też w Muzeum Solidarności w Gdańsku, na pewno Państwo 

słuchaliście, na bardzo wysokim poziomie. Myślę, że też jest potrzebna taka u nas debata regionalna.  

I olbrzymia jest potrzeba wsparcia szkół w zakresie edukacji w wychowaniu obywatelskim.  

10 października, proszę Państwa, podsumowaliśmy wdrażanie Strategii Rozwoju Województwa. 

Strategia ma termin do 2020. Przystąpiliśmy już do aktualizacji. Robimy to w sposób otwarty.  

Są prowadzone konsultacje otwarte i takie podsumowanie też przekazaliśmy Państwu. 12 października 

odbyła się Debata Rolna. Stanisław Tomczyszyn wręczył również odznaczenia „Zasłużonym  

dla Rolnictwa” w naszym regionie. XX Lubuski Tydzień Seniora, dwadzieścia lat naszego województwa  

i jak widać przez te wszystkie lata samorząd wspiera seniorów, nie tylko w ramach naszego programu 

Seniorzy On-Life, Seniorzy Plus, finansowo, ale również w ramach programów profilaktycznych, gdzie 

przede wszystkim chodzi o poprawę dostępności dla seniorów, bo badania bezpłatne są dedykowane 

dla osób w wieku 50-69. I oczywiście wszystkie inauguracje Uniwersytetów Trzeciego Wieku, nie tylko 

naszych uczelni, też uczestniczyliśmy, ja osobiście w Sulechowie, w całym województwie w tych 

wydarzeniach. Robocze spotkania dotyczące wdrażanie Regionalnego Programu pod kierunkiem Alicji 

Makarskiej. Jeżeli chodzi o ZIT-y trzeba przyznać, że trzymamy poziom, jesteśmy na podium. ZIT 

zielonogórski pierwsze miejsce w Polsce. Jeżeli chodzi o Regionalny Program jesteśmy w tej chwili  

na siódmym/ósmym miejscu, więc też program przyspieszający jest realizowany. Nie wydłużamy 

terminów naborów. Bardzo mocno teraz kontraktujemy. Jest to niesłychanie ważne, jeśli chodzi  

o kontraktację, ale przede wszystkim certyfikację, czyli rozliczenie, już musimy rozliczać. Kongres 

Gospodarczy, o który pyta Pan Łukasz Mejza jest realizowany w ramach Regionalnego Programu 

Operacyjnego. Całkowity koszt projektu to około 1 mln zł łącznie z wydarzeniami towarzyszącymi.  

W kongresie potwierdziło udział, dzięki naszej promocji, niewykorzystanej z resztą, ograniczyliśmy 

środki na promocję, które mieliśmy przeznaczone w większej wysokości, zrezygnowaliśmy między 

innymi z emisji w TVN-ie, też była taka możliwość, ale potwierdziło udział w tym wydarzeniu, dzięki 
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właśnie tej promocji, naszej aktywności – 1700 osób. Rekordy zwłaszcza w Kalsku i Sulechowie, ale 

również tutaj podczas kongresu na panelach w filharmonii, setki osób. Wydaje mi się, że o wiele 

większe zainteresowanie niż podczas Forum Przedsiębiorczości, które zostało zorganizowane w tym 

samym czasie przez Organizację Pracodawców Ziemi Lubuskiej tydzień wcześniej. Zupełnie 

niepotrzebnie moim zdaniem, skoro na tak wielką skalę Urząd organizował kongres międzynarodowy. 

Dzięki promocji mieliśmy uczestników takich, o których zabiegaliśmy, a mianowicie dyrektorzy Izb 

Handlowo-Przemysłowych z Paryża, Barcelony, Australii, Gruzji i doskonałych panelistów i mówców. 

Jeżeli chodzi o rozwój gospodarczy mogliśmy w takim gronie rozmawiać o przyszłości, bez 

kompleksów, odważnie, mówiąc również o takich tematach jak: technologie kosmiczne, budowa parku 

technologii kosmicznych, technologie medyczne, bo region lubuski może śmiało realizować marzenia. 

Możemy się uczyć, jak to robią inni na Kongresie Gospodarczym w Katowicach, widzimy jaki jest 

rozmach, czy Krynicy, więc uczymy się od nich. Kongresowi również towarzyszyły Targi Zdrowej 

Żywności i Aktywności w Kalsku. Kongres służył właśnie promocji tych instytutów, to są spółki naszych 

uczelni wyższych, ale dzięki naszej promocji informacja dotarła do kilkuset odbiorców. Ja byłam  

w Zaborze, w Nowym Kisielinie, gdzie naprawdę zabrakło miejsc siedzących. Czterdziestu pięciu 

przedsiębiorców odebrało nagrody specjalne za silną, regionalną markę, za gospodarczą, regionalną 

promocję regionu lubuskiego. Podpisaliśmy również umowę na kolejne trzy lata na realizację Festiwalu 

Muzyka w Raju. Kolejne unijne dotacje podpisuje Alicja Makarska teraz dla Gminy Torzym i Żary  

na modernizację infrastruktury, nowe ścieżki rowerowe. I proszę Państwa, masę spotkań z naszymi 

stowarzyszeniami. W tym roku również stulecie Powstania Wielkopolskiego, więc odbyła się taka 

Biesiada Pokoleń, zorganizowana przez Towarzystwo Przyjaciół Powstańców Wielkopolskich. Bardzo 

liczna grupa, jak widać na zdjęciu. Fantastyczni ludzie, wielcy patrioci. Ale też do dzieci i młodzieży 

adresowaliśmy, dwudniowa, świetna impreza „Lubuskie koduje”. Jest to już język programistów bardziej 

popularny chyba od angielskiego. Nasi młodzi uczniowie lubuskich szkół bardzo chętnie uczą się języka 

kodowania, to jest kolejna edycja tej imprezy. Tak jak kolejny, bo już IV Lubuski Sejmik Turystyczny. 

Rozmawialiśmy nie tylko o naszym potencjalne, ale również o naszych planach i możliwościach. 

Promowaliśmy też transplantację: „Nie zabieraj swoich organów do nieba”, to bardzo ważna 

konferencja, która odbyła się na Uniwersytecie Zielonogórskim. Jest szansa, realna szansa, żeby 

powstał w szpitalu w Zielonej Górze taki ośrodek transplantacji. Rozmowy już są prowadzone,  

na finiszu. Mamy 20 łóżek przeznaczonych pod oddział, przygotowany, wyremontowany, żeby taki 

ośrodek mógł powstać i znakomitych lekarzy, którzy chcą do nas przyjść z Warszawy. W dalszym ciągu 

– jeżeli chodzi o INTERREG – 17 października też konferencja na ten temat, zorganizowana przez 

Tadeusza Jędrzejczaka i Mirosława Marcinkiewicza. Lubuskie inwestuje w zdrowie: kolejne projekty 
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podpisane dla szpitali w Zielonej Górze, Ciborzu, Międzyrzeczu i Gminie Zwierzyn. To Sejmik 

Województwa przekazał dla Gminy Zwierzyn środki na budowę ośrodka zdrowia. Pamiętamy, że tam 

był pożar straszny. I proszę Państwa „Najpiękniejsza wieś” jest w Łazie. I to nie jest tutaj koło Zielonej 

Góry – Zabór, Łaz – tylko to jest koło Żar, w Gminie Żary. II miejsce Cigacice i III miejsce  

w Radwanowie. Nagrody wręczył Stanisław Tomczyszyn, wspaniałe wydarzenie. Coraz więcej naszych 

lubuskich wsi konkuruje o takie tytuł „Najpiękniejszej wsi”. Żeby monitorować suszę podpisaliśmy już 

umowę, wspólnie z Marszałkiem Tomczyszynem 18 października przekazaliśmy środki finansowe dla 

Izby Rolniczej, żeby monitorować i skutecznie zabiegać o dotacje na podstawie danych, które będą  

z tych stacji płynąć. Zielonogórski szpital dostał kolejną umowę. Tak, jak wynegocjowaliśmy w ramach 

Regionalnego Programu 40 mln, nowy projekt, dokładnie z Regionalnego Programu 38 mln  

na termomodernizację szpitala. Szkolnictwo zawodowe: wiemy, że realizujemy największy projekt  

za 170 mln. Kolejne umowy zostały podpisane. W ramach PROW-u na wsparcie na świetlice, zabytki  

i tereny zielone – kwota blisko 7 mln zł. O samorządzie rozmawialiśmy razem z kolegami, z Czesławem 

Fiedorowiczem, z Panem Senatorem Sługockim, ale również Wadimem Tyszkiewiczem, który 

reprezentował Zrzeszenie Wójtów i Burmistrzów w dniach 18 – 19 października. To Uniwersytet 

Zielonogórski zorganizował Ogólnopolską Konferencję właśnie na temat samorządu, ale również 

przyszłości samorządu, prawa, praworządności – tak, to my. I kolejne projekty, nowe żłobki, w ramach 

działania 6.4. Równość szans kobiet i mężczyzn kwota 18 mln – to już mówiłam na początku – powstają 

kolejne miejsca w żłobkach i przedszkolach. „Różowy Marsz” w zakresie profilaktyki cieszył się 

olbrzymim zainteresowaniem kobiet. My staramy się bardzo mocno akcent stawiać na poprawę 

dostępności do ochrony zdrowia, ale poprzez właśnie profilaktykę. Wtedy mniej wydamy, znacznie 

mniej, na leczenie. I to jest też przewodni temat naszych Kongresów Kobiet. W tym roku to już odbył się 

X, nie tylko o zdrowiu, ale też o aktywności kobiet w sferze publicznej, w sferze społecznej. Myślę, że 

mamy tego efekty, bo promując bardzo mocno deklarację równego traktowania kobiet i mężczyzn – 

proszę Państwa, pamiętam jak 10 lat temu były dwie dziewczyny, dwie kobiety w Sejmiku, w nowej 

kadencji będzie nas 11 – nie wiem czy Panie wiedzą. Co kadencja jest o dwie więcej. Teraz jest nas 9, 

a w następnej 11. Kolejny jubileusz, Niepodległościowy Jubileusz Adwokatury też był okazją do nie tylko 

100-lecia Adwokatury, ale również do obchodów 65-lecia Zielonogórskiej Izby Adwokackiej. Adwokaci 

seniorzy, ale również młodzi wypowiadali się bardzo zdecydowanie na temat potrzeby walki  

o praworządność w Polsce. 65-lecie Lubuski Zespół Pieśni i Tańca świętował w CRS-ie, przepiękny 

koncert, fantastyczne wydarzenie. Kolejne środki finansowe w ramach Regionalnego Programu płyną, 

bo kwota aż 45 milionów na Odnawialne Źródła Energii. Proszę Państwa krótko, jeżeli chodzi o drogowe 

inwestycje - widzę, że nie ma Pani Makarskiej. chciałam poprosić, ale to udzielimy na piśmie, żeby już  
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nie przedłużać. Jest, to poproszę o udzielenie odpowiedzi.  

Wyłączenie jawności w zakresie danych osobowych na podstawie Rozporządzenia Parlamentu 

Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. 

Droga kolejna 278 – to zaraz Ala odpowie. I kolejna też droga. Pan Łukasz Mejza oczywiście dostanie 

odpowiedź na piśmie, ponieważ rozliczenie w ramach projektu jest właśnie przygotowywane, bo – tak 

jak powiedziałam – jest to projekt realizowany w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego. 

Bardzo Państwu dziękuję. 

 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 6  

do protokołu.  

Informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej w latach 

2014-2020 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych w województwie lubuskim 

stanowią załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję 

Państwu. Ogłaszam 10-minutową przerwę, by odbyć posiedzenie Komisji Kultury, Edukacji, Sportu  

i Turystyki pod przewodnictwem Pani Marii Jaworskiej w sali 108. Proszę o przestrzeganie dyscypliny 

czasowej, byśmy po 10 minutach mogli wznowić obrady. Dziękuję bardzo. 

 

przerwa 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

wznawiam obrady, bo widzę, że na sali Sejmiku jest obecna wystarczająca liczba radnych  

do prowadzenia obrad.  

 

Punkt 5. 

Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych szkół i placówek prowadzonych przez 

Województwo Lubuskie w roku szkolnym 2017/2018. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Dyrektor Łukasz Porycki. O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę 

Przewodniczącą Komisji Panią Marię Jaworską. 
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Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych szkół i placówek prowadzonych przez Województwo 

Lubuskie w roku szkolnym 2017/2018 stanowi załącznik nr 8 do protokołu.  

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Komisja Kultury, 

Edukacji, Sportu i Turystyki przyjęła informację o stanie realizacji zadań oświatowych szkół i placówek 

prowadzonych przez Województwo Lubuskie w roku szkolnym 2017/2018. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo Pani 

Przewodnicząca. Czy Państwo Radni mają jakieś pytania, uwagi do tej informacji? Jeśli nie,  

to stwierdzam, że Sejmik informację przyjął do wiadomości. 

 

Punkt 6. 

Sprawozdanie z realizacji Programu Mała Retencja Wodna w Województwie Lubuskim za rok 

2017. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Wojciech Kozieja – Dyrektor Departamentu Rolnictwa, Zasobów Naturalnych, Rybactwa i Rozwoju Wsi 

oraz Małej Retencji. Czy Pan Przewodniczący Komisji Rolnictwa jest obecny? Nie ma. A czy jest 

obecny Wiceprzewodniczący Komisji Rolnictwa jest obecny na sali Sejmiku? Czy członek Komisji jest 

obecny, by przekazać informację o poglądzie komisji? 

 

Sprawozdanie z realizacji Programu Mała Retencja Wodna w Województwie Lubuskim za rok 2017 

stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

Członek Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Wacław Jan Maciuszonek: Komisja pozytywnie 

zaopiniowała. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Czyli 

opinia komisji jest pozytywna na temat tego materiału. Czyli Program Małej Retencji realizowany jest 

pomału, tak? Tak jak Mała Retencja. Pomału jest realizowany, dobrze. Czy Państwo Radni mają jakieś 



16 

 

uwagi do Programu Małej Retencji? Jeśli Państwo nie mają żadnych uwag do przedstawionego 

sprawozdania, to Sejmik sprawozdanie przyjął do wiadomości. 

 

Punkt 7. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie obszaru chronionego krajobrazu o nazwie 

„Puszcza Drawska” – druk nr 812/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Dyrektor Kozieja. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji bądź członka komisji, Pan Wacław 

Maciuszonek. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Członek Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Wacław Jan Maciuszonek: Pozytywna 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Państwo Radni mają jakieś pytania, uwagi do projektu uchwały? Nie ma. Zatem projekt uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Puszcza Drawska” – druk  

nr 812/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 21 radnych. 

21 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr L/795/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r . zmieniająca 

uchwałę w sprawie obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Puszcza Drawska” stanowi załącznik  

nr 14 do protokołu.  
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Punkt 8. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie obszaru chronionego krajobrazu o nazwie 

„Pojezierze Sławsko-Przemęckie” – druk nr 813/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Dyrektor Kozieja 

jest na sali obecny. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa  

i Ochrony Środowiska proszę Pana Wacława Maciuszonka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Członek Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Wacław Jan Maciuszonek: Opinia pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Państwo Radni mają jakieś pytania do tego projektu uchwały? Nie ma. Projekt uchwały zmieniający 

uchwałę w sprawie obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Pojezierze Sławsko -Przemęckie” – 

druk nr 813/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 19 radnych. 

19 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr L/796/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Pojezierze Sławsko-Przemęckie” 

stanowi załącznik nr 17 do protokołu.  

 

Punkt 9. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia regulaminu określającego 

wysokość oraz szczegółowe warunki przyznawania nauczycielom oświatowych jednostek 

organizacyjnych Województwa Lubuskiego dodatków: za wysługę lat, motywacyjnego, 
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funkcyjnego, za warunki pracy oraz niektórych innych składników wynagrodzenia – druk  

nr 814/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej Pan Łukasz Porycki. Czy są wystąpienia klubowe  

w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę 

Przewodniczącą Komisji Panią Marię Jaworską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Komisja 

jednogłośnie zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Państwo Radni mają jakieś pytania, uwagi do procedowanego projektu? Nie ma. Projekt uchwały 

zmieniający uchwałę w sprawie przyjęcia regulaminu określającego wysokość oraz szczegółowe 

warunki przyznawania nauczycielom oświatowych jednostek organizacyjnych Województwa 

Lubuskiego dodatków: za wysługę lat, motywacyjnego, funkcyjnego, za warunki pracy oraz niektórych 

innych składników wynagrodzenia – druk nr 814/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, 

nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr L/797/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie przyjęcia regulaminu określającego wysokość oraz szczegółowe warunki 

przyznawania nauczycielom oświatowych jednostek organizacyjnych Województwa Lubuskiego 

dodatków: za wysługę lat, motywacyjnego, funkcyjnego, za warunki pracy oraz niektórych innych 

składników wynagrodzenia stanowi załącznik nr 20 do protokołu.  
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Punkt 10. 

Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia „Programu współpracy Województwa Lubuskiego  

z organizacjami pozarządowymi w 2019 roku” – druk nr 815/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny Pan 

Łukasz Porycki – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy są wystąpienia klubowe w tej 

sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę 

Przewodniczącą Komisji Panią Marię Jaworską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Komisja 

jednogłośnie zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

Opinia Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych (pozytywna) stanowi załącznik nr 23  

do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Państwo Radni mają pytania do projektu uchwały? Nie. Projekt uchwały w sprawie uchwalenia 

„Programu współpracy Województwa Lubuskiego z organizacjami pozarządowymi w 2019 roku” – 

druk nr 815/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Uchwała Nr L/798/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r.  w sprawie 

uchwalenia „Programu współpracy Województwa Lubuskiego z organizacjami pozarządowymi w 2019 

roku” stanowi załącznik nr 24 do protokołu.  
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Punkt 11. 

Podjęcie uchwały w sprawie pozbawienia kategorii drogi wojewódzkiej odcinków dróg 

wojewódzkich – druk nr 816/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Sławomir Kotylak – Dyrektor Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. Czy są wystąpienia klubowe  

w tej sprawie? O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę 

Przewodniczącego Komisji Pana Wacława Jana Maciuszonka.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

Komisji Gospodarki pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Państwo Radni mają jakieś pytania do projektu uchwały? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie 

pozbawienia kategorii drogi wojewódzkiej odcinków dróg wojewódzkich – druk nr 816/18, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”.  Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

26 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr L/799/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r.  w sprawie 

pozbawienia kategorii drogi wojewódzkiej odcinków dróg wojewódzkich stanowi załącznik nr 27  

do protokołu.  

 

Punkt 12. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Witnica prowadzenia zadań publicznych 

Województwa Lubuskiego w zakresie dróg publicznych – druk nr 817/18. 



21 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Dyrektor Sławomir Kotylak. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii 

Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana Wacława Jana 

Maciuszonka.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

Komisji Gospodarki pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Państwo Radni mają jakieś pytania do tego projektu? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie 

powierzenia Gminie Witnica prowadzenia zadań publicznych Województwa Lubuskiego w zakresie 

dróg publicznych – druk nr 817/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

26 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr L/800/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r. w sprawie 

powierzenia Gminie Witnica prowadzenia zadań publicznych Województwa Lubuskiego w zakresie 

dróg publicznych stanowi załącznik nr 30 do protokołu.  

 

Punkt 13. 

Podjęcie uchwały w sprawie zmiany nazwy Wojewódzkiego Szpitala Specjalistycznego dla 

Nerwowo i Psychicznie Chorych Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej  

w Ciborzu oraz nadania nowego statutu – druk nr 818/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Tomasz Wróblewski – Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia. Czy są wystąpienia klubowe w tej 
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sprawie? O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę 

Przewodniczącą Komisji Panią Bożenę Krystynę Osińską. Pani Wiceprzewodnicząca będzie się 

wypowiadała. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Przepraszam, ale byłam nieobecna na komisji. Pani Ania Chinalska wyrazi opinię. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Opinia 

Komisji pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Państwo Radni mają jakieś pytania, uwagi do projektu? Wobec braku, projekt uchwały w sprawie 

zmiany nazwy Wojewódzkiego Szpitala Specjalistycznego dla Nerwowo i Psychicznie Chorych 

Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Ciborzu oraz nadania nowego statutu – 

druk nr 818/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych. 

25 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Uchwała Nr L/801/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r.  w sprawie 

zmiany nazwy Wojewódzkiego Szpitala Specjalistycznego dla Nerwowo i Psychicznie Chorych 

Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Ciborzu oraz nadania nowego statutu  

stanowi załącznik nr 33 do protokołu.  
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Punkt 14. 

Podjęcie uchwały w sprawie zmiany statutu Wojewódzkiej Stacji Pogotowia Ratunkowego 

Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Zielonej Górze – druk nr 819/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Tomasz Wróblewski – Dyrektor Departamentu. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. O przedstawienie 

opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę Wiceprzewodniczącą Komisji Panią Annę 

Chinalską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Komisja 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych zaopiniowała pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś uwagi? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie zmiany statutu 

Wojewódzkiej Stacji Pogotowia Ratunkowego Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki 

Zdrowotnej w Zielonej Górze – druk nr 819/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest 

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych. 

27 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr L/802/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r. w sprawie 

zmiany statutu Wojewódzkiej Stacji Pogotowia Ratunkowego Samodzielnego Publicznego Zakładu 

Opieki Zdrowotnej w Zielonej Górze stanowi załącznik nr 36 do protokołu.  
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Punkt 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia opinii w sprawie umorzenia należności przypadających 

Województwu Lubuskiemu od Greenhouse Capital Management spółka akcyjna – druk  

nr 820/18. – wycofany z porządku obrad  

 

Punkt 16.  

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego 

na 2018 rok – druk nr 821/18, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecna jest 

Pani Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe w tej 

sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego 

Komisji Tadeusza Pająka.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Czy do projektu ktoś z Państwa Radnych ma uwagi, bądź pytania. Nie ma. Projekt uchwały w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2018 rok – druk nr 821/18, wersja 

2, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. 

Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych. 

27 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Uchwała Nr L/803/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r. w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2018 rok stanowi załącznik nr 39 

do protokołu.  
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Punkt 17.  

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2018-2029 – druk nr 822/18, wersja 2.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecna jest 

Pani Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe w tej 

sprawie? O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji 

Pana Tadeusza Pająka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Radny Franciszek 

Wołowicz ma jakieś uwagi do tego projektu? Nie ma. Czy ktoś poza Franciszkiem Wołowiczem ma 

jakieś uwagi? Też nikt. Projekt uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Lubuskiego na lata 2018-2029 – druk nr 822/18, wersja 2, poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk 

„T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

23 głosy za, nikt nie był przeciwny, jeden głos wstrzymujący się. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.  

 

Uchwała Nr L/804/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r.  w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2018 -2029 

stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

Punkt 18.  

Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia i skierowania do uzgodnienia z Prezesem Rady 

Ministrów projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Statutu Województwa 

Lubuskiego – druk nr 837/18. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Uchwała  

Nr XLVI/737/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 czerwca w sprawie zmian Statutu 

Województwa Lubuskiego, została wysłana do Prezesa Rady Ministrów celem uzgodnienia. W dniu 

8 października br. wpłynęło pismo od Prezesa Rady Ministrów o braku możliwości uzgodnienia zmian 

do Statutu, ze względu na zastrzeżenia do treści projektowanych zmian Statutu. Wszystkie uwagi 

są opisane w uzasadnieniu do uchwały, którą dziś podejmiemy. W związku z powyższym, Komisja 

Statutowa Sejmiku Województwa Lubuskiego przygotowała nowy projekt uchwały uwzględniający uwagi 

Prezesa Rady Ministrów. Panią Przewodniczącą Annę Synowiec bardzo proszę o zabranie głosu 

i ewentualne krótkie wyjaśnienie publiczne, o co chodzi.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Statutowej Anna Synowiec: Bardzo krótko, bo w zasadzie 

z uzasadnienia nowej uchwały wynika, jakie są sugestie i jednocześnie oczywiście z pisma Pana 

Prezesa Rady Ministrów, jakie były zastrzeżenia. Zastrzeżenia były drobne, techniczne. Zamieniliśmy 

w zasadzie słowo: „wniosek” na „zgłoszenie”. Uwzględniliśmy sugestie Prezesa Rady Ministrów 

odnośnie legitymacji Radnego, podpisywanej przez Przewodniczącego. Tutaj była sugestia Prezesa 

Rady Ministrów, że formalnie taki dokument nie funkcjonuje i w tym przypadku w Statucie nie 

powinniśmy uwzględniać tej kwestii. I są też również zmiany, które dotyczą rozdziału 7a, czyli 

Komisja Skarg, Wniosków i Petycji. Tutaj też kwestie techniczne. Ostatnia sugestia Prezesa Rady 

Ministrów to, że właśnie zasadne byłoby dołączenie uzasadnienia do tej uchwały i tak też uczyniliśmy. 

Dziękuję Radnym: Pani Annie Chinalskiej i Panu Tadeuszowi Ardelli za pracę w komisji.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: To była trzyosobowa 

komisja, tak Pani Aniu?  

 

Przewodnicząca Komisji Statutowej Anna Synowiec: Komisja pięcioosobowa.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze. Bardzo 

dziękuję. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. Czy ktoś z Państwa Radnych ma jeszcze 

jakieś uwagi do projektu zmian? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie przyjęcia i skierowania 

do uzgodnienia z Prezesem Rady Ministrów projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 

Statutu Województwa Lubuskiego – druk nr 837/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 
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jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych. 

27 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Trzem osobom z pięcioosobowej komisji bardzo dziękuję za rzetelną pracę i w ten sposób nową 

kadencję rozpoczniemy z nowym Statutem, mam nadzieję uwzględniającym te uwagi Pana Premiera.  

 

Uchwała Nr L/805/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r.  w sprawie 

przyjęcia i skierowania do uzgodnienia z Prezesem Rady Ministrów projektu uchwały zmieniającej 

uchwałę w sprawie przyjęcia Statutu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 44 do protokołu.  

 

Punkt 19.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Alicji Barbarze Błażyńskiej „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 823/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Nie ma. Czy ktoś z Państwa Radnych, ma jakieś uwagi, bądź pytania? Nie. 

Projekt uchwały w sprawie nadania Alicji Barbarze Błażyńskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 823/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

20 głosy za, nikt nie był przeciwny, 4 głosy wstrzymujące się.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.  

Uchwała Nr L/806/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r.  w sprawie 

nadania Alicji Barbarze Błażyńskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla  Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 46 do protokołu.  
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Punkt 20.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Andrzejowi Brzozowskiemu „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 824/18.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są pytania Państwa Radnych? Projekt uchwały w sprawie nadania 

Andrzejowi Brzozowskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 

824/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

19 głosów za, nikt nie był przeciwny, 7 głosów wstrzymujących się.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.  

 

Uchwała Nr L/807/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r.  w sprawie 

nadania Andrzejowi Brzozowskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 48 do protokołu.  

 

Punkt 21.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Tadeuszowi Chojnackiemu „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 825/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie. Czy są pytania Państwa Radnych, uwagi? Projekt uchwały w sprawie nadania 

Tadeuszowi Chojnackiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk  

nr 825/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych. 
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18 głosów za, nikt nie był przeciwny, 7 głosów wstrzymujących się.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr L/808/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r.  w sprawie 

nadania Tadeuszowi Chojnackiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla  Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 50 do protokołu.  

 

Punkt 22.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Janowi Dąbrowskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 826/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma jakieś uwagi? Projekt 

uchwały w sprawie nadania Janowi Dąbrowskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 826/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski 

przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych. 

19 głosów za, nikt nie był przeciwny, 8 głosów wstrzymujących się. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.  

 

Uchwała Nr L/809/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r.  w sprawie 

nadania Janowi Dąbrowskiemu „Odznaki Honorowej za Zasług i dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Punkt 23.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Krzysztofowi Antoniemu Drozdkowi „Odznaki Honorowej 

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 827/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi? Projekt uchwały 

w sprawie nadania Krzysztofowi Antoniemu Drozdkowi „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 827/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

19 głosów za, nikt nie był przeciwny, 7 głosów wstrzymujących się.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.  

 

Uchwała Nr L/810/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r.  w sprawie 

nadania Krzysztofowi Antoniemu Drozdkowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla  Województwa 

Lubuskiego” stanowi załącznik nr 54 do protokołu.  

 

Punkt 24.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Grażynie Dudra-Brzozowskiej „Odznaki Honorowej 

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 828/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś uwagi? Projekt uchwały w  sprawie 

nadania Grażynie Dudra-Brzozowskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

– druk nr 828/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski 

przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

19 głosów za, nikt nie był przeciwny, 5 głosów wstrzymujących się. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.  
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Uchwała Nr L/811/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r.  w sprawie 

nadania Grażynie Dudra-Brzozowskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 56 do protokołu.  

 

Punkt 25.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Alinie Marciniak „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 829/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy są pytania Państwa Radnych? Projekt uchwały w sprawie nadania Alinie Marciniak 

„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 829/18, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”.  

Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych. 

17 głosów za, nikt nie był przeciwny, 6 głosów wstrzymujących się.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę przyjął. 

 

Uchwała Nr L/812/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r. w sprawie 

nadania Alinie Marciniak „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”  stanowi 

załącznik nr 58 do protokołu.  

 

Punkt 26.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Eugeniuszowi Krzysztofowi Olejniczakowi „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 830/18. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są uwagi Państwa Radnych? Projekt uchwały w sprawie nadania 

Eugeniuszowi Krzysztofowi Olejniczakowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla  Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 830/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 
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uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski 

przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

19 głosów za, nikt nie był przeciwny, 7 głosów wstrzymujących się.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.  

 

Uchwała Nr L/813/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r.  w sprawie 

nadania Eugeniuszowi Krzysztofowi Olejniczakowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla  Województwa 

Lubuskiego” stanowi załącznik nr 60 do protokołu.  

 

Punkt 27.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Edmundowi Tadeuszowi Prekuratowi „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 831/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są uwagi Państwa Radnych? Pytania? Nie ma. Wobec braku, projekt 

uchwały w sprawie nadania Edmundowi Tadeuszowi Prekuratowi „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 831/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest 

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

21 głosów za, nikt nie był przeciwny, 3 głosy wstrzymujące się. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Uchwała Nr L/814/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r. w sprawie 

nadania Edmundowi Tadeuszowi Prekuratowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla  Województwa 

Lubuskiego” stanowi załącznik nr 62 do protokołu.  
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Punkt 28.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Lidii Marii Remblewskiej-Drozdek „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 832/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy są uwagi, pytania Państwa Radnych? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie nadania Lidii 

Marii Remblewskiej-Drozdek „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 

832/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

25 głosów za, nikt nie był przeciwny, 1 głos wstrzymujący się.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr L/815/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r.  w sprawie 

nadania Lidii Marii Remblewskiej-Drozdek „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” stanowi załącznik nr 64 do protokołu.  

 

Punkt 29.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Chórowi „Biały Orzeł” w Sulęcinie „Odznaki Honorowej 

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 833/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy Państwo Radni mają jakieś pytania, uwagi? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie nadania 

Chórowi „Biały Orzeł” w Sulęcinie „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk 

nr 833/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych.  
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27 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.  

 

Uchwała Nr L/816/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r. w sprawie 

nadania Chórowi „Biały Orzeł” w Sulęcinie „Odznaki Honorowej za Zasługi dla  Województwa 

Lubuskiego” stanowi załącznik nr 66 do protokołu.  

 

Punkt 30.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Chórowi „Wrzosy” w Rzepinie „Odznaki Honorowej 

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 834/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma pytania, bądź uwagi. 

Wobec braku, projekt uchwały w sprawie nadania Chórowi „Wrzosy” w Rzepinie „Odznaki Honorowej 

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 834/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr L/817/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r.  w sprawie 

nadania Chórowi „Wrzosy” w Rzepinie „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 68 do protokołu.  

 

Punkt 31.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Kołu Łowieckiemu nr 5 „Cietrzew” w Żarach „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 835/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Zatem projekt uchwały w sprawie nadania Kołu Łowieckiemu nr 5 „Cietrzew” w Żarach 

„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 835/18, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”.  

Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

25 głosów za, nikt nie był przeciwny, 1 głos się wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr L/818/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 paźdz iernika 2018 r. w sprawie 

nadania Kołu Łowieckiemu nr 5 „Cietrzew” w Żarach „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 70 do protokołu.  

 

Punkt 32.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Wojskowemu Kołu Łowieckiemu „Diana”  

w Sulechowie „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 836/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy Państwo Radni mają jakieś pytania, uwagi? Projekt uchwały w sprawie nadania 

Wojskowemu Kołu Łowieckiemu „Diana” w Sulechowie „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 836/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych. 

24 głosy za, 1 przeciwny, 2 głosy wstrzymujące się.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 



36 

 

Uchwała Nr L/819/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r.  w sprawie 

nadania Wojskowemu Kołu Łowieckiemu „Diana” w Sulechowie „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 72 do protokołu.  

 

Punkt 32a.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Joannie Sobczyk „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 838/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma pytania, bądź uwagi? 

Nie. Projekt uchwały w sprawie nadania Joannie Sobczyk „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 838/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

18 głosów za, 1 głos przeciwny, 7 głosów wstrzymujących się.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr L/820/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 29 października 2018 r. w sprawie 

nadania Joannie Sobczyk „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 74 do protokołu.  

 

Punkt 33.  

Sprawozdanie z realizacji planu kontroli Komisji Rewizyjnej za 2018 rok.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Zbigniew Kościk – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego. Czy macie 

Państwo pytania do Pana Przewodniczącego? Czy Pan Przewodniczący ma pytania do nas? Nie. 

Zatem wobec wzajemnego braku pytań uznaję, że Sejmik sprawozdanie przyjął do wiadomości. Bardzo 

dziękuję Państwu.  



37 

 

Sprawozdanie z realizacji planu kontroli Komisji Rewizyjnej za 2018 rok stanowi załącznik nr 75 do 

protokołu. 

 

Punkt 34.  

Przyjęcie protokołu z XLIX sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przypominam,  

że protokół z XLIX sesji Sejmiku jest dostępny do wglądu oraz był dostępny podczas dzisiejszej sesji. 

Nie zostały zgłoszone żadne uwagi przez Państwa. Zatem poddaję pod głosowanie przyjęcie protokołu 

z XLIX sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem protokołu 

z XLIX sesji, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski 

przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

26 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik protokół przyjął. 

 

Punkt 35.  

Sprawy różne.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na stronie internetowej 

www.sejmik.lubuskie.pl zostały zamieszczone informacje dotyczące analizy oświadczeń majątkowych 

składanych przez radnych oraz oświadczeń majątkowych składanych Marszałkowi Województwa 

Lubuskiego, zgodnie z zapisem art. 27c ust. 12 ustawy z dnia 5 czerwca 1998 r. o samorządzie 

województwa. Zatem byli radni nie muszą już składać oświadczeń, przyszli za chwilę będą musieli 

składać. Informacje dotyczące nieprawidłowości w oświadczeniach majątkowych radnych, stwierdzone 

przez poszczególne urzędy skarbowe, są przekazywane indywidualnie Państwu Radnym i nie będę ich 

tutaj opisywał na sali posiedzeń. Szanowni Państwo Radni, proszę o przygotowanie do zwrotu, 

otrzymanych na początku kadencji laptopów wraz z wyposażeniem. Proszę je zwrócić w takim stanie, 

jakim są do Biura Sejmiku. Pracownicy Wydziału Informatyki sprawdzą ich stan techniczny. Dokładna 

ocena umożliwi podjęcie decyzji, co do dalszego użytkowania. 5 listopada w tej sali o godzinie 11:00 

odbędzie się V Lubuski Sejmik Młodzieżowy. Serdecznie Państwa zapraszam wraz z Panią Marszałek 

do udziału, szczególnie „młodzieżowca” Radnego Łukasza Mejzę. Szanowni Państwo, przypominam, 
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żeby wszyscy Państwo Radni wstawili się 9 listopada o 16:30 w Filharmonii Zielonogórskiej, gdzie 

odbędzie się ostatnia uroczysta sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego, a potem mamy nasze 

spotkanie pożegnalne. Przypominam równocześnie, że o godzinie 18:00 odbędzie się koncert, 

organizowany przez Panią Marszałek. Czy ktoś z Państwa Radnych chciałby zabrać głos? Wiem,  

że Barbara Kucharska chciałaby zabrać głos. Bardzo proszę, Pani Radna Kucharska.  

 

Randa Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Chciałam podziękować tym wszystkim, 

których nie będzie 9 listopada za jedenastoletnią współpracę. Dla mnie to był wielki, znaczący czas 

pokory, ale też i nauki, wielu przyjaźni. Chciałam z tego miejsca podziękować Zarządowi, Radnym tym, 

których nie będzie 9, ale również obsłudze Biura Sejmiku i dyrektorom departamentów, również 

jednostkom, z którymi współpracowałam, wójtom, burmistrzom, prezydentom, a także radzie sołtysów. 

Dziękuję serdecznie za współpracę. Myślę, że Państwo mnie nie zapomnicie. I zapraszam wszystkich 

do Dobiegniewa i jeśli, ktoś będzie to bardzo proszę o odwiedziny. I właśnie, żeby nikt nie pytał, gdzie 

to jest – to jest taki piękny skrawek naszego województwa lubuskiego, może nie zawsze pamiętany,  

ale z Narodowym Parkiem Drawieńskim. Także dziękuję jeszcze raz wszystkim za piękną współpracę.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Klaudiusz 

Balcerzak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Dziękuję bardzo Panie Przewodniczący. 

Chciałbym Drodzy Państwo podziękować członkom Komisji ds. Produktu Regionalnego i Tradycyjnego 

za współpracę. Trochę na rynku lubuskim zrobiliśmy, zarejestrowaliśmy mnóstwo produktów, co jest 

bardzo ważne dla tego regionu. Mam tylko gorącą prośbę, żeby dalej kontynuować dobre tradycje 

tej komisji w zakresie produktu regionalnego i tradycyjnego. Wiem, że do Sejmiku wszedł człowiek, 

który jest też pasjonatem żywności Pan Świrepo. Jest to idealny przewodniczący tej komisji. Dziękuję 

bardzo. Jeszcze raz dziękuję członkom komisji. Chcę powiedzieć, że byłem zaproszony do Żagania 

i w imieniu komisji przekazałem na ręce Pana Tomczyszyna pięć paczuszek produktów regionalnych 

dla osób, które w tym spotkaniu uczestniczyły. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pan 

Radny Grzegorz Grabarek.  
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Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Grabarek: Drodzy Radni, Pani Marszałek, Drogi 

Zarządzie, Panie Przewodniczący. Te dwanaście lat minęło „jak z bicza strzelił”. Poznaliśmy 

się, jak to się mówi „dogłębnie”. I bardzo mnie to cieszy, że rozstajemy się w humorze i po przyjacielsku. 

My jako Prawo i Sprawiedliwość nie jesteśmy totalną opozycją i w Sejmiku takiej nie było 

i za to wszystkim dziękuję. Choć się czasem różniliśmy. Myślę, że nie na długo, za pięć lat wrócimy… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Franciszek 

Wołowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Również chciałem serdecznie podziękować 

za te lata. Nie startowałem z różnych względów. Już pewnie część wie, bo informowałem o tym, dziś 

jest ostatni dzień mojej pracy, od jutra przechodzę na emeryturę. To się zbiegło z zakończeniem mojej 

kadencji w Sejmiku i to było zaplanowane. Nie mniej jednak zostałem radnym powiatowym i tak trochę 

żartując, mogę powiedzieć chyba nieskromnie, jak się nie mylę, jestem jedynym chyba tu obecnym 

na sali, z tak zwaną „koroną samorządową”, czyli: byłem radnym gminnym, wojewódzkim, 

ogólnopolskim, bo poseł to jest swego rodzaju mandat radnego ogólnopolskiego. Brakowało mi tylko 

powiatu, więc zostałem teraz radnym powiatowym i będę miał komplet. Także z samorządu 

nie odchodzę, ale wszystkim serdecznie dziękuję i do zobaczenia, gdzieś tam nasze drogi z całą 

pewnością będą się krzyżować. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Gratuluję „królu 

Franciszku”. Tutaj Marek Surmacz mówi, że był pierwszy. Ale nie był burmistrzem, a Franciszek był. 

Także Marek Surmacz wystartuje za pięć lat na prezydenta Gorzowa. Pani Bożena Krystyna Osińska. 

Proszę bardzo.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Bożena Krystyna Osińska: Nie miałam okazji podziękować 

członkom Komisji Zdrowia, za pracę, także skorzystam z okazji. Na ostatnim posiedzeniu, choroba mnie 

zmogła, nie mogłam być. Ale zawsze mogłam liczyć na dobre, kompetentne zastępstwa, Aniu bardzo 

Ci dziękuję. Również mogłam liczyć na dobrą, konstruktywną, merytoryczną współpracę. Różniliśmy 

się w tej komisji, ale zawsze osiągaliśmy konsensusy ku chwale ochrony zdrowia w województwie 

lubuskim. Bardzo za to serdecznie, szczerze dziękuję. Dziękuję kolegom, ponieważ ja należę 

do tej grupy radnych, którzy się żegnają. Ciekawy, owocny, intrygujący powiedziałabym, nieznany 

dla mnie świat, w którym niekoniecznie się zaadaptowałam, ale ciekawy, jeżeli chodzi o pracę 
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i współpracę w szeroko pojętym samorządzie. Z Państwem znakomita współpraca. Epitety pomijam, 

nie będę ich wytykać, co niektórym, natomiast były. Były też i przeprosiny, czyli różnimy się, czasem 

się dzielimy, ale z kindersztubą podchodzimy do spraw, w których się różnimy. Mam nadzieję, 

że ta przyszła kadencja też będzie owocowała kulturą i kindersztubą wzajemną. Tego nam, niestety 

w zewnętrznym świecie brakuje. Wszystkim bardzo serdecznie dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. 

Jeszcze Pani Radna Natalia Pawlak. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Natalia Pawlak: Skoro taka tradycja, że dziękujemy, również 

przyłączam się do podziękowań. Jest to nowe doświadczenie dla mnie, które pomaga mi również 

w bankowości spółdzielczej, w której się umacniamy, wsparcie mamy również i z rządu. Ale chciałam 

podziękować opozycji, i koalicji za współpracę, bo był to dla mnie miły okres, nowe doświadczenie, 

które przeniosę również pewnie na grunt bankowości. Wiele rzeczy podpatrywałam, uczyłam 

się od starszych kolegów, chociaż ja chyba jestem najstarsza w tym gronie teraz. Ale „oczyściłam 

się” z polityki, jestem wolnym człowiekiem. Na uroczystą sesję oczywiście przybędę. Szkoda, 

że nie ze współmałżonkiem, bo też wspierał i pomagał. Skreślono dwie osoby, napisano jedną, 

więc przybędę sama. Będzie mi brakowało moich koleżanek z Sejmiku, miałyśmy wspólne posiedzenie 

wyjazdowe, gdzie człowiek trochę odreagował codzienne kłopoty. Myślę, że następcy też będą wydajnie 

pracować, nie gorzej i pozostawią po sobie miłe wspomnienia. Najważniejsze, że nie doszło do bijatyki, 

jak w Dumie rosyjskiej, dlatego myślę, że odnieśliśmy sukces, współpracując z opozycją. Dziękuję 

bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam to pewnie 

mój ostatni błąd w tej kadencji, bo to ja wysyłałem te zaproszenia z brakiem współmałżonka. Natomiast, 

chcę tylko powiedzieć, że na sesję 9 listopada zaprosiliśmy już nowo wybranych radnych, czyli tych, 

którzy są tutaj na tej sali i tych, których na tej sali nie ma. Będę chciał się z Państwem pożegnać 

na tej sesji, przygotowałem dla każdego z Was takie małe niespodzianki, formę pożegnania w postaci, 

mam nadzieję, wesołej niespodzianki. Jeszcze ktoś z Państwa Radnych chciałby zabrać głos? Pan 

Radny Zbigniew Kołodziej. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, 

akurat dzisiaj nie miałem jeszcze okazji nic powiedzieć, to wypadałoby zamienić kilka zdań na koniec 




